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Hnúšťanský hlas
Kultúrnospoločenský mesačník obyvateľov Hnúšte a okolia

Milí priatel ia a priateľky,
v znamení dúhy, ktorú prináša slnko a dážď, prajem vám aj vašim blízkym do celého
nového roka 201 8 pohodu vo všetkých farbách dúhy, medzi ktorými chýba čierna.
Váš Pavel Branko.

Ďakujem za rok 201 7! Bol si skvelý rok. Sprevádzal si

ma a podpori l ma vždy citl ivým spôsobom a pomohol si

mi dostať sa z mnohých ťažkostí. Dal si mi si lu a odva

hu, a dal mi ruku na prekonanie mnohých pascí, ktoré

sa mi zdali veľmi náročné. Pomohol si mi rozpoznať a

udržať si ľudí na ich mieste a kvôli tebe som rástol

profesionálne, a predovšetkým rástla kvalita pocitov a

náklonnosti k iným. Donúti l si ma stretnúť sa s peknými

ľuďmi a novými priateľmi, ktorí spolu s tými, ktorých

som už mal, pomohli urobiť moje dni zaujímavejšími.

Kŕmil si ma a podporoval moje sny a sny mojich blíz

kych. Robil som to takto tiež. V posledných dňoch

prechodu do roku, ktorý sa práve predstavil , si mi

nenechal žiadnu ľútosť, možno len nejakú nostalgiu,

pár chvíľ smútku alebo melanchóliu, ale žiadne výčitky.

Bol si skutočný, dôležitý, významný rok. Nezabudnem

na teba, vezmem ťa do svojho srdca spolu s mnohými

krásnymi skúsenosťami. Vítam všetky stretnutia, nád

herné spomienky a mimoriadne prípady ľudských

kontaktov, ktoré si mi dal. Teším sa na rok 201 8 a

samozrejme verím, že tvoj nástupca bude schopný

zozbierať to veľké dedičstvo, ktoré si mu zanechal a on

bude rásť tvrdou prácou počas týchto 365 dní. Ešte raz

ti ďakujem, rok 201 7, za mnohé krásne veci, ktoré som

zažil počas tých dní aktívneho života medzi ľuďmi.

Budem vždy spomínať na niektoré z tvojich nádherných

životných lekcií, ktoré ma naučil i kráčať nepreskúma

nou cestou srdca a duše.

Rok 201 8  dúfam, že si uži ješ dobrého a zaslúžiš si

zvyšok svojho času.
Giuseppe de Cato, preklad google

Na stránke sociálnej siete Turistického Informačného Centra

prebiehala aj počas jesene turistická fotosúťaž, do ktorej mohli

cestovatel ia a turisti zasielať svoje snímky z výletov a podeliť

sa tak s návštevníkmi našej stránky o jedinečnú atmosféru

čarovných miest z rôznych zákutí našej prírody. Do turistickej

fotosúťaže nám ľudia v priebehu jesene zaslal i celkovo 1 7

fotografií z 5 krajín sveta. Víťazstvo v tejto súťaži si nakoniec

vybojovala pestrofarebná snímka s chatou pod Fabovou

Hoľou, ktorú objektívom svojho fotoaparátu zvečnil Štefan

Zajak počas turistického výstupu na najvyšší z Veporských

vrchov – Fabovú Hoľu. Táto fotografia má zároveň ešte aj to

šťastie, že kvôli sviatočnému adventnému obdobiu bolo jej

uverejnenie na titulnú stránku Hnúšťanského hlasu posunuté

až na január, aby svojou pestrofarebnosťou mohla rozžiariť

prvé dni nového roka namiesto ohňostrojov. Štefanovi na záver

touto cestou srdečne gratulujeme a prajeme mu veľa pekných

záberov na cestách.

Mgr. Fi l ip Grác

ZÁBER SPOD FABOVEJ HOLE VYHRAL

(Pavel Branko, čestný občan mesta Hnúšťa, nestor slovenskej fi lmovej kritiky.)
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Máme novú viceprimátorku

Ako sme verejnosť informovali v poslednom čísle

hnúšťanského mesačníka (HH 1 2/201 7), 6. novem

bra 201 7 primátor mesta odvolal svojho zástupcu

PhDr. Romana Lebedu. Do uzávierky meno nové

ho zástupcu však ešte nebolo známe. Na rokovaní

Mestského zastupiteľstva v Hnúšti , zo dňa 11 . de

cembra 201 7, bol program zasadnutia rozšírený o

bod 3: Poverenie zastupovaním primátora mesta.

Mgr. Michal Bagačka, primátor mesta uviedol, že

bola ukončená spolupráca s PhDr. Romanom Le

bedom vo funkcii zástupcu primátora po dohode s

ním. V kompetencii primátora mesta je možnosť

určiť si svojho zástupcu. Oslovil poslankyňu PhDr.

Margitu Féderovú, ktorá s týmto návrhom súhlasi la.

Požiadal poslankyňu Lulčovú, predsedníčku návr

hovej komisie, aby prečítala návrh na uznesenie k

tomuto bodu. MsZ vzalo na vedomie, že primátor

mesta urči l dňom 11 . decembra 201 7 za svoju

zástupkyňu PhDr. Margitu Féderovú, nominantku

SNS. Toto rozhodnutie bolo pri jaté uznesením

č. 38/51 3/201 7.

PhDr. Margita Féderová (61 ), dlhoročná poslan

kyňa Mestského zastupiteľstva v Hnúšti , niekoľko

násobná členka mestskej rady i predsedkyňa Ko

misie školstva, kultúry a športu. Dlhoročná sobá

šiaca. Pracuje ako riaditeľka v Gymnáziu Mateja

Hrebendu v Hnúšti.
Zdroj: mesto.hnusta.sk

Vážení a milí spoluobčania !

Každoročne prežívame prvé hodiny nového roku
v slávnostnej atmosfére a vyslovujeme želania pre
rok, ktorý budeme žiť vo vzájomnej spolupatričnosti
našich všedných dní.

Rok, ktorý sme prežil i v každodenných
radostiach i trápeniach, zostane už len v našich
spomienkach a v našich osobných činoch.
Určite ho každý z nás napĺňal podľa svojich
vlastných predsavzatí, či už v rodinnom, osobnom
alebo v pracovnom živote. Na prahu nového
roku sa chcem poďakovať všetkým, ktorým záleží
na rozvoji nášho mestečka a ktorí sa v uplynulom
roku akýmkoľvek spôsobom pričini l i o jeho rozvoj a
zveľadenie, o obohatenie jeho kultúrneho i
duchovného života.
…. sekundy, minúty, hodiny, dni, týždne, mesiace,
ale aj roky od nepamäti plynú svojím tempom a
ukazujú ubiehajúci čas. Čas, ktorý svet prežil vo
všetkých radostiach a strastiach. Nájsť správnu
cestu si vyžaduje umenie kompromisov, umenie
presvedčiť sa navzájom o správnosti krokov a pri jať
spoločne správne rozhodnutia, posúdiť vopred
dôsledok svojich konaní a vedieť niesť aj
zodpovednosť. Som presvedčený, že spoločne s
vami sa nám bude dariť túto neľahkú úlohu správne
realizovať.

Niekto múdry kedysi povedal, že slová umožňujú
vstúpiť do života iných.

Čas začiatkov, prelomový vo svojej symbolike
ako je aj tento na začiatku nového roku 201 8, je
ideálny, aby každý z nás povedal to, čo je skutočne
dôležité. Je to čas pokúsiť sa rozpoznávať, čo sa
zmeniť dá a nachádzať v sebe a v iných silu na tieto
zmeny. Je to čas uvedomiť si hodnoty, trvať na nich.
Spoločne vám, milí spoluobčania, želám v mene
svojom, v mene poslancov mestského
zastupiteľstva:
Nech sme všetci zdraví
Každý deň veľa radosti a menej zlosti
Dobré medziľudské vzťahy
Nech každý nájde v sebe silu brániť dobro, česť a
pravdu
Nech do nového roku vstúpite tou správnou nohou.

Úspešný, pokojný a láskou naplnený rok 201 8 !
Mgr. Michal Bagačka

Novoročný príhovor primátora mesta



Hnúšťanský hlas 1 /201 8, strana 3

Slovo „fi latel ia“ sa prvýkrát objavilo v novembri 1 864 vo
francúzskom časopise Le Cellectionneur de TimbresPoste
(Zberateľ poštových známok). Jeho tvorcom bol Georges Her
pin. Koreň prvej časti slova „fi l“ bol prevzatý z gréckeho výrazu
fi lein (mať rád), druhá časť „ateleia“ vznikla pripojením zápor
nej predpony „a“ ku gréckemu slovu „telos“ (poplatok, daň) a
znamenala teda oslobodenie od poplatku alebo dane. Dnes
pojem filatel ia predstavuje zbieranie poštových známok, cenín,
odtlačkov poštových pečiatok a ostatných druhov fi latel istic
kého materiálu. Aj v Hnúšti funguje Klub slovenských fi latel is
tov (č. 5320) nepretržite už vyše sedemdesiat rokov. Hoci
členov, ako všade na Slovensku ubudlo, ešte stále je činný v
novinkovej službe napojenej na Poštovú fi latel istickú službu. V
Hnúšti bol v klube takmer každý učiteľ. Najhorl ivejšími
zberateľmi boli Ján Fábry  prvý predseda klubu, Otokar Brož 
druhý predseda, František Brož, Pavel Bednárik, Ján Sudor,
Milan Doboš, Dušan Varga, zo starších napr. J. Petrivaldský a
mnohí iní. Na sklonku minulého roka si súčasníci pripomenuli
1 70. výročie najznámejšej známky sveta, ktorou je Modrý
Maurícius. Už v roku 1 847 vydala vtedajšia anglická kolónia
Maurícius svoju prvú poštovú známku. Počas prvej emisie
bolo vydaných iba 500 exemplárov tejto dvojcentovej známky.
Dodnes je považovaná nielen fi latel istami, ale aj laickou verej
nosťou za najznámejšiu známku sveta. V ľavej časti známky je
vytlačené spojenie „POST OFFICE” (poštový úrad) namiesto
zodpovedajúceho termínu „POST PAID“ (poštovné zaplatené).
Vďaka tejto zvláštnosti sa stala jednou z najvyhľadávanejších
zberateľských známok. Dnes existujú iba štyri nepoužité a
osem použitých exemplárov na celom svete. Zostaviť pomy
selný rebríček najdrahších známok sveta patrí k najnároč
nejším úlohám, s ktorými sa odborníci stretávajú. Širokú škálu
aspektov ovplyvňujúcich hodnotu známok je takmer nemožné
vystihnúť. Pokiaľ sa budeme riadiť hodnotou, za ktorú sú
vydražené v aukčných sieňach, najdrahšou známkou súčas
nosti bola donedávna Švédska trojši l ingová žltá z roku 1 857.
Dnes už existuje z tejto slávnej chybotlače iba jeden exemplár.
V roku 201 0 bola vydražená neznámym kupcom za 1 ,9 mil ió
na eur. Od júna 201 4 môžeme za najdrahšiu známku sveta
považovať 1 centovú Magentu z Britskej Guyany. Jediný exis
tujúci kus bol v New Yorku vydražený za rekordnú čiastku v
prepočte za 7 mil iónov eur.

Mgr. M. Pliešovský, predseda KSF Hnúšťa

Pripomínajú si výročia poštových známok

V niektorých mestách počet obyvateľov každý rok

pribúda, v iných má klesajúcu tendenciu. Ale ako

to je vlastne s Hnúšťanmi? Koľko sa nás rodí,

koľko umiera, koľko ľudí sa sťahuje a koľko nás v

našom meste žije celkom? Vyzerá to tak, že

Hnúšťanov pomaly ubúda. Potvrdi l i to aj čísla,

ktoré môžete nájsť na portál i Informačného systé

mu samosprávy mesta Hnúšte v sekcii Demogra

fia, kde sú uvedené o. i . aj tabuľkovo spracované

počty občanov v jednotl ivých rokoch. Podľa týchto

informácií demografický vývoj v Hnúšti v posled

ných rokoch kopíruje situáciu vo väčšine porov

nateľných slovenských miest, kde počet obyvate

ľov v posledných rokoch klesá. Za poklesom poč

tu obyvateľov v meste možno hľadať najmä

sťahovanie sa za lepšie platenou prácou najmä do

hlavného mesta SR či do zahraničia. V nepos

lednom rade ovplyvňuje úbytok obyvateľstva aj

nižšia pôrodnosť.

Podľa najnovších údajov, teda k 9. januáru 201 8,

ži je tu, v Hnúšti , už len 6 952 obyvateľov a z toho

je 3 368 mužov a 3 584 žien. Pre porovnanie, rok

predtým to bolo 6 951 a ďalší rok dozadu 7 01 8.

Počas uplynulého roka bol v meste prírastok 1 49

obyvateľov, z toho 70 mužov a 79 žien. Úbytok bol

väčší: 21 6 obyvateľov, 1 1 7 mužov a 99 žien.

Predtým bol prírastok 1 43 obyvateľov, z toho 63

mužov a 80 žien, úbytok 1 90, 93 mužov a 97 žien.

Vo veku nad deväťdesiat rokov máme 1 0

obyvateľov, z toho je 8 žien. Najstarším je muž vo

veku 95 rokov.

Nové zistenia o našom meste

Mgr. M. Pliešovský
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Jožko, nepapaj žltý sneh!

V Hnúšti je evidovaných viac ako štyri a pol stovky psov.

Laický odhad hovorí o ďalšej dobrej stovke neevidovaných

havkáčov či evidovaných na záhradný domček, aby sa nemu

seli platiť tak vysoké dane ako za psa v byte. Sneh v tomto

období akoby kopíroval pomyslený lakmusový papierik, ktorý

sa farbí pri zvýšenej hladine ph. Mali sme možnosť, najmä v

závere roka 201 7, vidieť jasné cestičky, kadiaľ chodia psíčkári.

Táto téma má dlhodobo viacero sporných a protichodných

uhlov pohľadu. Nájsť v nej racionálne, odborné a právne rele

vantné východisko býva vylúčené z dôvodu chabej, emotívnej

a spravidla iracionálnej argumentácie zúčastnených strán. Kto

si čo „nahal“, nech si aj zlízne! Taký je jediný možný perspek

tívny a spravodlivý model. Prečo samosprávy konajú inak, ba

sa čiastkovo usilujú "lízať" za toho, kto má zákonom danú

povinnosť si to naozaj "zl iznúť"?  prakticky i sankčne? S ne

kontrolovane narastajúcim počtom psov, ži júcich najmä v

bytoch, narastá aj celkové množstvo a koncentrácia psích

výkalov na verejných priestranstvách. K tomu prispieva aj

zväčšený objem jednotl ivých exkrementov v dôsledku kŕmenia

nedostatočne stráviteľnými priemyselnými krmivami, pozostá

vajúcimi prevažne z rastl inných odpadov. Zároveň narastá aj

nespokojnosť väčšinovej nechovateľskej verejnosti .

Ponúknime dva praktické postuláty:

1 . „Nikto nevie presnejšie, kde sa psí exkrement nachádza,

ako samotný chovateľ psa, ktorý od neho práve odchádza –

za 1 0 sekúnd to už nevie ani on.“ Má ho hľadať a odstrániť

niekto iný? Veď veľa chovateľov žiada, aby – keďže si platia

dane za psa – odstránilo exkrement mesto. Čistý nezmysel.

2. „Metodika vyhľadávania priestupcov, neodstraňujúcich

exkrementy po svojom psovi je taká jednoduchá, že je až

nepochopiteľné, prečo sa s týmto fenoménom nedokázali

doteraz samosprávy a mestské polície úspešne vysporiadať.“

Voľne sa vyskytujúce exkrementy vyvolávajú subjektívny

odpor verejnosti , najmä však tej jej časti , ktorá psov nechová.

Priamy kontakt človeka s exkrementom zanecháva vždy

nepríjemný dojem. Aj z objektívnych dôvodov možno situáciu

hodnotiť ako krajne kritickú, najmä v lokalitách s vyššou

koncentráciou obyvateľstva – na sídl iskách a v parkoch.

Najčastejšie sa exkrementy v priebehu roka vyskytujú na

trávnatých plochách, pretože tie pes spravidla uprednostňuje

pri vyprázdňovaní. Vtedy sú však exkrementy menej viditeľné

(o to zradnejšie pre náhodného chodca, hrajúce sa dieťa) a z

praktického hľadiska ťažšie odstrániteľné. Zriedkavejšie, ale

predsa, sa exkrementy nachádzajú aj priamo na vydláždených

či asfaltových chodníkoch nášho mesta. Buďme úprimní, asi

nikto neobľubuje dvíhanie psieho odpadu zo zeme a je to

trochu odpudivé manipulovať s teplým, mäkkým sáčkom s tým,

čo naši miláčikovia nechávajú na dennom poriadku. Aj napriek

tomu, ak sú ruky bezpečne zabalené v niekoľkých vrstvách

viacerých sáčkov. Je to práca, ktorú však niektorí znášajú,

pretože je to správne. Ale, existujú aj závažné problémy so

psím odpadom, ktorých by si mal byť každý majiteľ psa

vedomý. Bez ohľadu na to, pre akú stravu sa rozhodne. Vedeli

ste, že agentúra ochrany životného prostredia USA (EPA)

klasifikuje psí odpad v rovnakej kategóri i ako aj ropné škvrny?

Je to vlastne považované za hlavnú znečisťujúcu látku.

Citujem webovú stránku EPA: „Odpad domácich zvierat

obsahuje baktérie, vírusy a parazity, ktoré môžu ohroziť

zdravie ľudí a voľne žijúcich zvierat. Odpad domácich zvierat

tiež obsahuje živiny, ktoré podporujú rast buriny a rias

(eutrofizácia). Takto znečistená a zelená, eutrofná voda

znemožňuje plávanie a rekreáciu, alebo môže byť dokonca

zdraviu škodlivá.“ Odhaduje sa, že 1 gram psieho odpadu

môže obsahovať 23 mil iónov fekálnych koliformných baktérií, o

ktorých je známe, že spôsobujú kŕče, hnačky, črevné

ochorenia a vážne ochorenia obličiek u ľudí. Môže taktiež

spôsobovať kampylobakteriózu, giardiu, parvovirózu, pásom

nice, škrkavky, salmonelu či kokcídie. Takže ak nezdvihnete

psie hovienko zo zeme, spôsobíte tým, že niektoré z týchto

baktérií sa môžu udržiavať v pôde celé roky! Psí odpad taktiež

kontaminuje vodu, čo je nebezpečné pre ryby a iné voľne

žijúce živočíchy. Bolo preukázateľné, že až 30% baktérií v

náhodných vzorkách vody pochádzali práve zo psieho odpadu

a až 50% baktérií vo vzduchu pochádzajú so psích

exkrementov.

Takže keď sa najbl ižšiu dobu vyberiete so svojim miláčikom na

venčenie:

• Nenechávajte to na niekoho iného. Ak je to váš pes,

tie výkaly sú takisto vaše. Narozdiel od všeobecného presved

čenia vás teraz asi sklamem: Psia hovienková víla neexistuje!

• Vždy noste so sebou pre istotu najmenej 2 vrecká na

exkrementy. Veď viete, dvakrát merajte a raz strihajte. Nie raz

sa stalo, že si to aj Bruno počas prechádzky druhýkrát rozmys

lel . Prvý sáčok v čudu, druhého niet, čo teraz? Poobzerať sa

okolo seba a ísť ďalej? NIE! Koniec koncov, nikdy neviete z

ktorého okna na sídl isku na vás striehne unudený, no v tomto

smere veľmi ostražitý dôchodca, ktorý hľadá najvhodnejšiu

situáciu, aby vám veľmi „slušne“ vysvetl i l , že „TO“ sa zbierať

musí.

Spracoval: I .Š. Zdroj: internet
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Počas roka 201 8 si okrem okrúhleho výročia konca
prvej svetovej vojny a vzniku samostatného Česko
Slovenska majú Hnúšťania možnosť pripomenúť ešte
jedno zaujímavé výročie  udalosť, ktorá na celé 20.
storočie zmenila tvár nášho mesta malým, ale zato
veľmi hodnotným architektonickým príspevkom. Reč je
samozrejme o malom tehlovom domčeku (tzv. Petrival
dského vile), ktorý môžeme do dnešných dní vidieť stáť
na ulici Hlavnej č. 385. Kedže bol tento domček posta
vený ešte za čias RakúskoUhorska, presný dátum jeho
dostavby už v archívoch nefiguruje, a preto ho nemožno
dohľadať, avšak na základe spomienok ľudí vieme s
určitosťou povedať, že túto vilku dal v roku 1 908
postaviť Júl ius Petrivaldský senior po tom, čo sa vráti l z
návštevy v USA. V meste Chicago ho totiž očari la archi

tektúra tamojších domov, a tak sa po návrate domov
rozhodol, že si vi lku v obdobnom slohu nechá postaviť
aj v Hnúšti. Pre tento účel si najal renomovaných archi
tektov z Jelšavy, ktorí sa na stavbu vilky rozhodli použiť
kvalitné signované tehly z piešťanských tehelní. Tieto
tehly na sebe do dnešných dní nesú v elipse dve
písmená UT – skratku dvojice slov UZSICSKAY
TÉGLAGYÁR. Po preklade do slovenčiny a podrob
nejšom bádaní nám tieto slová odhalia, že tehly na vilku
boli vypálené v Užičkaiovej tehelni, ktorá začiatkom
minulého storočia sídl i la pri Piešťanoch. V súčasnosti
máme teda vedomosť o pôvode stavebného materiálu a
type architektúry, ktorou sa nechali stavitel ia vi lky inšpi
rovať. S príbehmi ľudí, ktorí v tejto vi lke po jej dostavbe
žil i je to však o čosi zložitejšie. V prvej polovici 20.
storočia Petrivaldskí vi lku využíval i najmä ako rodinný
dom. Krátko na to, čo sa Júl ius junior (medzi miestnymi
známy aj ako Ati la Pongrác alebo Dundy) vráti l domov z
Prahy, kde vyštudoval farmáciu na Univerzite Karlovej,
sa priestory vilky začali využívať aj na prevádzkovanie

lekárne. Petrivaldských apatieka nebola však jedinou
lekárňou v meste, pretože jednu lekáreň tu v tom čase
prevádzkoval ešte aj pán lekárnik Ladislav Thomka.
Podľa slov pamätníkov však Dundy v Lekárni u
Petrivaldských vedel namiešať aj také komplikované a
tažko dostupné liečivá, ktoré v "Lekárni u anjela strážce"
u Thomkov častokrát neboli k dostaniu.

Osud však k remeslu mladého Júl iusa Petrivaldského
nebol dlho prívetivý. Začiatkom druhej polovice 20.
storočia totiž lekáreň z istých dôvodov zatvori l i a mla
dého lekárnika poslal i do väzenia. Povrávalo sa, že
príčinou bola nelegálna držba nadmerného množstva
zubného zlata, čo teda nemáme overené. Keď Dundyho
po niekoľkých rokoch prepusti l i z väzenia, nebol už tým
istým človekom ako pred tým. Po rokoch v izolácii od

Pôvodná Petrivaldského vila z augusta 1 967. Postavy:

Anna Migalecová a Božena Benedeková, r. Šprochové

Mária Petrivaldská, r. Kolesárová v auguste 1 967,

matka Dundyho. Nar.: 1 6.9.1 885, umr.: 1 7.1 2.1 967

Július Petrivaldský ako vojak v Bratislave (1 9091 978).

Pokračovanie na strane 6.

Petrivaldských vilka: Smutný príbeh osirelého domu
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Mgr. Vladimír Čák, foto: Petra Rapčanová

Pokračovanie z nasledujúcej strany.

vonkajšieho sveta už na farmáciu aj prípravu liekov

nadobro zanevrel a nemal už chuť pokračovať v

budovaní remesla, ktoré mu násilím odňali a zákonite

sprotivi l i . Preto sa po návrate domov rozhodol pre ľahšiu

cestu a nastúpil do rozrastajúcej sa chemickej fabriky v

Likieri , ktorá v tých rokoch zažívala svoje zlaté obdobie.

V tejto fabrike však pracoval len ako radový zames

tnanec. Nechcel už od života veľa. Jeho rodičia boli po

návrate z basy po smrti, a tak sa rozhodol viesť prostý

život zredukovaný na tie najjednoduchšie radosti.

Všetky peniaze, čo vo fabrike zarobil preto buď minul

alebo prepil . Pamätníci tvrdia, že ho počas jeho pôso

benia vo fabrike neraz volal i pracovať aj do laboratória,

kde by mohol naplno využiť svoje poznatky nadobud

nuté počas štúdií farmácie. Jeho to však nelákalo. Po

rokoch strávených vo väzení sa rozhodol venovať svoj

voľný čas najmä vysedávaniu pri pive a debatám pri

stretnutiach s kamarátmi. Jeho najbl ižšími priateľmi boli

pán Ondrej Hlôška (ktorý pôsobil v Hnúšti ako poštár v

rokoch 1 957  1 966) a Karol Ujházy, (syn vedúceho v

Robotníckom dome a čestný občan mesta Hnúšťa, ktorý

nás v máji minulého roku navždy opusti l v úctyhodnom

veku 92 rokov v Prahe). Na staré kolená pobýval Dundy

v priestoroch vilky sám a nakoniec v nej aj nešťastne

skonal. Jedného dňa ho tam susedovci našl i nebohého

ležať na podlahe. Osud však nebol k Dundymu

zhovievavý ani po smrti , kedže nemal žiadnych potom

kov a väčšina jeho širšej rodiny žila v USA, jeho majetok

ľudia rozkradl i a vi lku vyrabovali . Petrivaldských vila

následne pripadla do správy štátu, ktorý dom i pozemok

v jej okolí koncom minulého storočia využíval najprv ako

prevádzkáreň Technických služieb mesta Hnúšťa a

následne ako parkovisko, ktorým ostáva až do dneš

ných dní. V medzičase sa síce našlo zopár záujemcov,

ktorí mali v pláne vilku kúpiť, zrenovovať a využívať na

rôzne účely, ale všetky plány nakoniec ostal i len v teore

tickej rovine a táto architektonická okrasa nášho mesta

preto už vyše 42 rokov chátra a čaká na to, že sa jej

ujme niekto kompetentný, kto ju dá aspoň patrične

zreštaurovať. Podari lo sa nám však skontaktovať s prí

buznými rodiny Petrivaldských v USA a zisti l i sme, že

jedna z posledných príbuzných rodiny Petrivaldských,

Martha Benedek Rupp, ktorá Dundyho poznala, stále

ži je v meste Cleveland a má 94 rokov.
Nehnuteľná národná kultúrna pamiatka dnes

Zdroje: Mgr. Martin Pliešovský, nadšenec regionálnej histórie,

Colin Moore, prasynovec Márie a Júl iusa Petrivaldských, USA

Fotografie: archív M. Pliešovský a Colin Moore

Martha Benedek Rupp

Mgr. Fi l ip Grác

Dve vstupenky vyhráva p. Gabriela Balážová Milá redakcia Hnúšťanského hlasu!

Posielam Vám odpoveď na pohľadnicu Hnúšte z roku 1 91 0.

Bola to časť za kováčove Tóbikove vyhňou, za mostom.

Klenovská cesta smerom na Skalicu. Vľavo dom Rúžiných,

Teperove, vzadu vysoký Javorove a vpravo dlhý dom bol

Weisove. Tam bol obchod mäsiarstvo  mäsiara vidno aj vo

dverách. Druhý obchod  rozl ičný tovar, tam pracoval pán

Weis. Za Weisove domom bol Parobekove Kolesárove.

Dnes už na tom mieste je postavená budova SSE.

Dúfam, že Vám postačia tieto údaje a vedomosti z tejto časti ,

ktoré som spísala zo spomienok maminých (Eleny Bónovej).
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Centrum voľného času funguje pre deti a mládež v

Hnúšti už niekoľko desiatok rokov a prešlo mnohými

zmenami. Vyvíja sa ako každá iná organizácia. V škol

skom roku 201 7/201 8 pracuje v jeho 24 záujmových

útvaroch viac ako 300 členov. Okrem pravidelnej záuj

movej činnosti organizujeme aj príležitostnú činnosť,

rôzne aktivity na spestrenie voľného času detí, mládeže,

rodičov i staršej generácie. Od začiatku septembra 201 7

do konca decembra 201 7 sme zorganizovali 24 akcií.

Medzi vydarené patri l i : Keď pečú chlapi (1 4.9.201 7),

keď chlapci napiekl i sl ivkové dobroty na Slivkové hody v

Mlyne vo Veľkých Teriakovciach. V októbri 201 7 sme

vyrobil i darčeky a pripravil i kultúrne vystúpenie pre čle

nov Senior klubu v Hnúšti ako prvú aktivitu v rámci

spoločných podujatí pod názvom Juniori seniorom .

Navštívi l i sme Oblastnú výstavu drobných zvierat v Če

renčanoch, deti z krúžku Základy tal ianskeho jazyka I I

sa stretl i s tal ianskou delegáciou v našom meste. Naz

rieť do života na psychiatrickom oddelení v Rimavskej

Sobote sme mohli počas Dňa otvorených dverí, ktorému

dominovali muzikoterapia a prednáška na tému Šťastie.

Záver mesiaca patri l exkurzi i do vedecko – zábavného

centra ATLANTIS v Leviciach v čase jesenných práz

dnin. Počas celého mesiaca októbra i začiatkom

novembra 201 7 sa konali Dni otvorených dverí v

našej minizoo, ktoré využila viac ako 1 00 návštevníkov.

V novembri vedúci ZÚ Bedminton zorganizoval bedmin

tonové odpoludnie pre deti, ich rodičov a súrodencov.

Spoločne si zahral i bedminton viac ako dve desiatky

účastníkov tohto vydareného podujatia. V tomto mesiaci

pokračovali naše spoločné aktivity so seniormi v podobe

dvoch spoločných cvičení s názvom Zacvičme si spo

ločne. Buon Giorno, Italia! bol názov krásneho

podujatia, ktoré si spolu pripravil i deti z RELAX klubu s

deťmi z krúžku Základy tal ianskeho jazyka I I . Spozná

vanie kraj iny, kultúry, jazyka, ochutnávky jedál a

vedomostné súťaže vyplni l i jedno novembrové popolud

nie zábavou deťom i hosťom tejto akcie. Koncom

novembra sme sa stretl i na vianočných tvorivých diel

ňach s názvom Urobme si radosť, kde sme vyrábali

vianočné dekorácie a darčeky nielen pre seba, ale i pre

iných. December sme začali aktivitou Nielen prstom po

mape v Špeciálnej základnej škole v Hnúšti , kde sme

pokračovali v propagácii kraj iny tal ianskych partnerov

nášho mesta. Spoločne s MsKS a ZUŠ v Hnúšti sme sa

podieľal i na privítaní a programe Mikuláša pre deti z

celého mesta. Všade už vládol vianočný duch a my sme

sa so seniormi stretl i opäť v ich klube na podujatí

Napečme si spoločne. Deti sa učil i piecť tradičné

vianočné pečivo podľa osvedčených starých receptov.

Dobrým koláčikom sa na krúžkoch potešil i aj ostatní

členovia CVČ. Ešte sme však chceli urobiť radosť aj

niekomu inému. Deti s balíčkami pečiva a vianočnými

dekoráciami navštívi l i (a svojou návštevou určite prek

vapil i) osamelo žijúcich seniorov v našom meste. V

rámci podujatia Rozvoňajme Vianoce sme chceli urobiť

radosť takmer trom desiatkam ľudí, ktorí trávil i Vianoce

sami. Stretnutia boli plné dojatia a prekvapenia na

oboch stranách, darujúcich i obdarovaných. Teší nás,

že o ponuku našich aktivít je v meste záujem. Veríme,

že všetci tí, ktorí sa do nich zapoji l i , nám zachovajú

svoju priazeň. Radi medzi sebou privítame i ďalších,

ktorých naše budúce podujatia oslovia a prídu s nami

stráviť svoj voľný čas. Spoločne strávené momenty sú aj

o radosti , pohode, zábave, relaxe či nových priateľs

tvách.
Viac informácií o nás nájdete aj vo

facebookovej skupine CVČ Hnúšťa či na
webovej stránke mesta Hnúšťa.

Ing. Jana Paučová, riaditeľka CVČ

Centrum voľného času: Obhliadnutie sa za rokom 201 7
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Luigiho srdce úspešne v repríze a v Tisovci

Po úspešnej premiére (v piatok 1 3. októbra) sa DS

Katalpa na domácich divadelných doskách pred

stavil aj v repríze (1 3. decembra  na Luciu), ktorá

tiež zaznamenala kladný divácky ohlas a sprevá

dzal ju opäť potlesk v stoj i . Zdá sa, že hnúšťan

ským ochotníkom trinástka prináša šťastie.

Ešte tesne pred vianočnými sviatkami hosťoval sú

bor v neďalekom Tisovci, ktorý v ochotníckom diva

delnom svete má hlbokú tradíciu. Preto na tisovské

javisko s inými rozmermi, inou akustikou a aj po

prvýkrát v cudzom prostredí, nastupovali s rešpek

tom. Napriek drobným chybyčkám, ktoré je možné

úplne eliminovať len neustálym účinkovaním napr.

v okolitých obciach, si hanbu neurobil i . Po odchode

na zahraničnú stáž jedného z členov súboru budú

si musieť zas vysúkať rukávy. Držíme palce!

Martin Pliešovský, vedúci DS Katalpa

štvrtok 25. januára 1 7:00

Spievankovo a kráľovná
HARMÓNIA

Vstupné: 2,50 €

štvrtok 25. januára 1 8:30

TO
horor

Vstupné: 2,€

KINO RIMAVA PONÚKAVýročia hnúšťanských osobností v januári

Eduard Kováč, narodil sa v Hnúšti – Brádne 1 2.1 .1 873. Umrel

1 7.1 1 .1 939 v New Yorku. Bol krajanským kultúrnym pracovníkom,

podnikateľom. Vyučil sa za stolára a rezbára v PešťBudíne. Od

roku 1 898 bol majiteľom umeleckostolárskej dielne na nábytok vo

Zvolene. Usadil sa v New Yorku, kde vlastni l hotel Tatra. Potom

bol zástupcom novín Slovák v Amerike, zakladateľ Slovenskej

štátnej banky v Uniontowne. Po roku 1 91 9 zakladateľ americko

slovenskej stolárskej spoločnosti Turčan v Martine. V New Yorku

podporoval činnosť krajanských spolkov. Zakladateľ prvého zboru

Slovenskej l igy v Amerike.

Peter Kellner narodil sa 6.1 .1 823 vo Veľkej Polome. Bol básnik,

dramatik, historik, redaktor Slovenských národných novín, člen

Tatrína, prvý propagátor zrušenia poddanstva, revolucionár v

meruôsmom a merudeviatom roku. Patri l medzi najaktívnejších

členov študentských spolkov a Štúrových spolupracovníkov.

Pracoval v redakcii Slovenských národných novín a orla

tatranského, ktorý viedol i v čase zaneprázdnenia Ľudovíta Štúra

činnosťou v Uhorskom sneme. Pôsobil v Hnúšti. Umrel 1 0.8.1 873.

Pochovaný je v Rimavskej Sobote.
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Matúš Golian

Krásne obdobie Vianoc je za nami a my sme to ako

tradične prežil i v horách. Prvým z našich zimných cieľov

tri lógie je Fabova hoľa. 30 turistov z Hnúšte a Rimavskej

Soboty začali túru pri chate CSM. Tu sa vytvori lo

niekoľko skupiniek. Poniektorí sa vybral i cez Kučeľach

na chatu Burda, iní zostal i na Kučeľahu a rozloži l i ohník,

aby sa mali kde zohriať. My, ktorí sme sa rozhodli , že

trasu absolvujeme až na vrchol, mali sme čo robiť.

Hlboký sneh, chodník prešlapaný slabo, prognóza na

výhľad z vrcholu – žiadna. Nevadí, aj takáto turistika má

svoje čaro. Aj keď nám celá trasa trvala o čosi dlhšie,

všetci sme sa postupne zišl i pod Kučeľahom a pobral i

na vlak. Pri zostupe nám chôdzu spestroval ľaď, ktorý

bol na ceste a tak sme boli radi, že sme všetci šťastne

dorazil i na vlakovú stanicu. Druhá časť tri lógie bola

naplánovaná na Klenovský Vepor (30. 1 2.). Aj keď od

predchádzajúcej turistiky ubehlo len pár dní, počasie

ukázalo aj svoju krajšiu stranu. Pripadlo pár centimetrov

snehu, po hmle ani stopy, viditeľnosť dobrá a 35 turistov

v dobrej nálade postupne vystupuje na Vartu. Tešil i sme

sa, že cesta na Vartu bola prejazdená aspoň jedným

autom, čo nám uľahčilo rýchlejší výstup. Aj tu sa

poniektorí rozhodli , že na Vepor nebudú pokračovať a

zostal i na chate. Po dlhšom občerstvení zišl i k lyžiarskej

chate na Skorušine a počkali na autobusový spoj. Tí

odvážnejší sa vybral i až na vrchol. Kedže svah naberal

na sklone, snehu pribúdalo, aj tempo sa výrazne

spomali lo. Chodník síce nebol prešlapaný, ale išlo sa

dobre. Aj výhľadmi sme sa pokochali . Predsilvestrovský

deň nám dopadol na výbornú. Celou trasou sme sa cíti l i

ako v rozprávke. Krásna zimná príroda. Tretia časť

tri lógie pripadla na Silvestra a to výstupom na Stol icu.

Tejto túry sa zúčastni l i len turisti z Rimavskej Soboty, a

to na bežkách, za čo im patrí náš obdiv.

Hnúšťanskí turisti a ich sviatočná tri lógia

Kickbox Leon Hnúšťa v spolupráci Kickbox Leon Revúca v Mestskej športovej hale v Hnúšti , dňa
21 . decembra 201 7, usporiadali z poverenia Slovenského zväzu kick boxu skúšky technickej
vyspelosti . Hlavný organizátor a zároveň predseda športového klubu Leon Hnúšťa Jozef Vranec,
hlavný skúšobný komisár SZKB Ing. Viktor Žuffa a člen Mgr. Ľuboslav Bodor udeli l i spolu 27
stupňov technickej vyspelosti .

Mgr. Martin Pliešovský, prezident ŠK Leon Hnúšťa

Zdroj: ksthnusta.sk
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Pohľadnica z roku 1 907

V sobotu 6.1 .201 7 sa konal už 1 4. ročník turnaja o

majstra Hnúšte v stolnom tenise. Do bojov na turnaji

zasiahlo celkovo 80 hráčov, čo je najviac za posledné

roky. Súťaž prebiehala v štyroch kategóriách. Turnaj sa

konal pod záštitou primátora mesta Hnúšťe Mgr. Micha

la Bagačku, ktorý prišiel osobne hráčov pozdraviť a

turnaj otvori l novoročným blahoželaním. V hlavnej kate

góri i – v kategóri i registrovaných hráčov bojovalo o titul

v dvojhre 48 stolných tenistov z blízkeho okolia, ale aj z

spišskogemerskej oblasti . V prvej fáze boli rozdelení do

1 6 trojčlenných skupín. Prví dvaja zo skupiny postúpil i

do vyraďovacích bojov. Tam už postupovali iba víťazi,

každé zaváhanie znamenalo koniec. V najlepšom svetle

sa na turnaji predviedol hráč Gemerských Dechtárov

Eugen Zagyi. Získal tak titul Majstra Hnúšte a putovný

pohár na rok 201 8. Výsledky semifinále: Zagyi  Bakoš

3:0, Kovács – Marcík 3:2, O tretie miesto: Marcík –

Bakoš 3:2, Finále: Zagyi  Kovács 3:0. Poradie: 1 . mies

to Eugen Zagyi (Gemerské Dechtáre), 2. miesto Peter

Kovács (ŠK Hrachovo), 3. Miloš Marcík (ŠKST Poltár),

4. miesto Norbert Bakoš (S.T.K. Plešivec A). Najlepší z

našich bol Jakub Fil ipiak, ktorý postúpil zo skupiny,

vyhral v prvom vyraďovacom kole a obsadil konečné 9

1 6. miesto. Vo štvorhre registrovaných hráčov štartovalo

24 dvojíc a turnajový primát si vybojovala dvojica

Kelich/Hicár (RevúcaTisovec C) pred dvojicou Hollo /

Zagyi (Gemerské Dechtáre). Na treťom mieste skončil i

Nemčok/Bakoš (S.T.K. Plešivec A). V kategóri i neregis

trovaných hráčov sa prezentovalo celkom 22 stolných

tenistov. Dvojhra sa v kategóri i neregistrovaných hráčov

stala korisťou hráča Milana Lašiaka z Utekáča, ktorý vo

finále porazil Vojteca Vaszilyho z Rimavskej Soboty.

Tretí skončil Igor Andráš tiež z Rimavskej Soboty. Vo

štvorhre sa tešil i z víťazstva „Soboťania“ Andráš/Vaszily.

Druhí skončil i Bystriansky/Lašiak z Utekáča a tretí

Rusnáková/Koncz z Lučenca/Hnúšte. Vo štvorhre nere

gistrovaných hráčov sa predstavilo 11 párov. V kategóri i

detí vyhral David Jánosdeak z Jablonova n/Turňou pred

Martinom Zemanom z Revúcej a Patrikom Sabom z

Poltára. V tejto kategóri i sa predstavil i žiaľ iba títo traja.

Účasť v tejto kategóri i ma mrzí a odráža nezáujem detí

o šport nielen v Hnúšti , ale aj celom okolí. Aj tento rok

ženy súťažil i samostatne. Do súťaže sa zaregistrovali 4

ženy. Všetky si však zahral i aj medzi mužmi. Nakoniec

si zahral i vlastný turnaj. Vyhrala Ingrid Rusnáková z

Lučenca. Na ďalších miestach skončil i Iveta Kozloková

z Hrachova a Diana Pavlíková z Rimavskej Soboty. Teší

nás zvyšujúci sa záujem a úroveň tohto turnaja najmä v

kategóri i registrovaných hráčov, veď účasť 48 registro

vaných hráčov býva ojedinelá aj na majstrovstvách

oblasti či iných podobných turnajoch. Mrzí nás však

najmä slabšia účasť domácich neregistrovaných hráčov,

detí a žien. Veríme, že na budúci rok oslovíme viac

domácich športovcov, ktorí si chcú zašportovať a chcú

sa porovnať medzi sebou ale aj s bývalými aktívnymi

hráčmi. Organizátormi majstrovstiev Hnúšte v stolnom

tenise boli hráči domácej Iskry Bračo, Čipka, Fil ipiak,

Legén a Remeň v spolupráci s Mestom Hnúšťa,

primátorom mesta Hnúšťa Mgr. Michalom Bagačkom,

Mestkou športovou halou a BBSK, vďaka ktorému sme

hrali aj na dvoch nových stoloch. Ako tradične sa

podávala novoročná kapustnica, ktorá všetkým veľmi

chuti la. Organizátori týmto ďakujú aj sponzorom –

firmám a osobám z mesta Hnúšťa a okolia, ktorí do

súťaže venovali ceny pre víťazov. Menovite ďakujeme

primátorovi mesta Hnúšta Michalovi Bagačkovi, Elene

Košarníkovej – PROLOG K a ANTIK, LANKWITZER,

APP Nábytok –Peter Prandl, PMXnet, RETRO BAR,

Rasťovi Kolesárovi – Prvá stavebná sporiteľňa a

Espreso ELEKTRÁREŇ, Adrianovi Hanesovi – Pizzeria

KAŠTIEĽ, I . Pohorelskej – ORIFLAME, BAUTRADE,

Reštaurácia CENTRÁL Tisovec, Tomáš Hlôška –

Chemik MAŤO, REMASCENTRUM  masáže Vladimír

Zán, Piváreň a WELNESS Predná hora, JOMKO

COMPUTERJaro Obrtanec, Piváreň BERTÍK, . . . Niektorí

si však neželal i byť ani menovaní ale ďakujeme aj im.

1 4. ročník o majstra Hnúšte v stolnom tenise

(jr)
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Základná škola J. F. Rimavského Hnúšťa pod záštitou primátora mesta Vás pozýva na

VIII. P L E S
učiteľov, rodičov a priateľov školy

dňa 9.2.2018 o 19.00 hod. v Dome kultúry
Vstupné:1, € Konzumné: 20, € V cene je zahrnuté: prípitok, večera, káva, kapustnica.

Pripravená je tiež bohatá tombola.Do tanca hrá DJ Randis.
Vstupenky si môžete zakúpiť u triednych učiteliek I. stupňa

Mestské kultúrne stredisko
v Hnúšti
pozýva
všetkých pozostalých na

1 3. februára, deň
pred popolcovou
stredou.
O 1 7:00 fašiangový
sprievod mestom.
O 1 8:00 zábava až
do polnoci.
Všetko tradičné:
hriatô i tombola.
Vstupné: 2,€
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Obe inscenácie za sebou uvidíte v nedeľu 21 . januára
od 1 8:00 hod. v DK v Hnúšti. Vstupné: 3,€

Na motívy
rovnomennej
novely
Stanislava
Rakúsa
účinkuje
Marian Lacko




